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     ايزد مهرآفرين
»زناني با گوش�واره هاي باروت�ي« همانطور كه 
از نامش پيداس�ت، مس�تندي جنگي اس�ت؛ 
جنگ نيروهاي عراقي با داعش. مستند جنگي 
نه درباره ي�ك عمليات ب�زرگ يا آزادس�ازي 
يك منطقه يا رشادت نيروهاي جنگنده، بلكه 
گزارشي است از وضعيت خانواده هاي داعشي كه 
به اسارت نيروهاي عراقي درآمده اند. به فراخور 
اين مسئله، دوربين مستندساز با زني خبرنگار 
همراه مي شود و از منزلي به منزل ديگر وضعيت 
خانواده هاي نيروهاي داعش را بررسي مي كند. 
فیلم، گزارش��ي و مصاحبه محور اس��ت و خبرنگار 
در طول فیل��م معمولاً از زنان و ك��ودكان مصاحبه 
مي گیرد. از نق��اط قوت فیلم برخ��ورد بي طرفانه و 
منصفانه با مصاحبه ش��وندگان است. فیلم به هیچ 
وجه درپي بازسازي هیولايي كه رسانه ها از داعش 
ساخته اند نیست بلكه س��عي مي كند با كنار زدن 
پیش��داوري هاي موجود، تصويري شفاف از داعش 
ارائه كند، آن ه��م از منظري بديع. م��ا با تصويري 
غیركلیشه اي از داعش روبه رو هستیم. به جاي ديدن 
مرداني مسلح كه در اعِمال سبعانه ترين نوع خشونت 
پروايي به دل راه نمي دهند، اين بار ما با همسران و 
فرزندان آنها مواجه مي شويم كه در نگاه اول افرادي 
س��اده و بي تكلف به نظر مي رس��ند. فیلم به آنها به 
چشم دش��من يا عامل بیگانه يا كافر نگاه نمي كند 
بلكه بیشتر در پي يافتن انگیزه هاي آنان در پیوستن 

به داعش بر مي آيد. زن خبرنگار باوجود انگیزه انتقام 
شخصي )كش��ته ش��دن برادرش به دست داعش( 
هیچ گاه از دايره انسانیت خارج نمي شود و همواره از 

سرعطوفت با اسیران برخورد مي كند. 
يكي از نكاتي كه مستند بر آن تأكید مي كند چند 
ملیتي بودن نیروهاي داعش است. زن خبرنگار در 
گفت وگو با زنان اسیر كه از مناطق مختلفي نظیر 
تركیه، آذربايجان، چچن و... به عراق آمده اند، درپي 
يافتن پاسخ به اين سؤال بر مي آيد كه »چرا به عراق 

آمديد؟« و از پي اين پرسش پاسخ هاي گوناگوني 
دريافت مي كند كه از انگیزه ه��اي مالي تا اغراض 

ايدئولوژيك را پوشش مي دهد. 
از سكانس هاي درخش��ان فیلم مي توان سكانس 
توزيع غذا توس��ط كودكان عراقي میان كودكان 
خانواده ه��اي داعش��ي را ن��ام برد. اين س��كانس 
درنهاي��ت فیلم را به اي��ن تحلیل ارزش��مند نائل 
مي كند كه كودكان خانواده هاي داعش��ي، تفاوت 
چنداني با كودكان خانواده هاي عراقي ندارند بلكه 

آنها قرباني تصاوير اعوجاج گونه و مخدوشي هستند 
كه وهابیت از صدر اسلام ارائه كرده است. 

زن خبرنگار همواره با سعي و كوشش فراوان، تلاش 
مي كند با تأكید بر رسالت انس��اني خود مبني بر 
نجات افراد، رخنه اي میان حصارهاي امنیتي براي 

دست يافتن به خانواده هاي اسیر پیدا كند. 
فیلم از ضرباهنگ دروني قابل قبولي برخوردار است 
و س��عي مي كند همواره با افشاي اطلاعاتي جديد 
مخاطب خود را راضی نگه دارد. موس��یقي بومي 
استفاده شده در فیلم به خوبي بر تصاوير نشسته و 

كاملًا متناسب با فضاي عاطفي صحنه هاست. 
تصويربرداري درخشان فیلم حتي در لحظاتي كه 
دوربین گیج مي زند )اور اكسپوز شدن پنجره ها، 
فولو شدن لحظه اي سوژه، زوم هاي شلاقي( از نقاط 
قوت اين فیلم است و درواقع ذكاوت و هوشمندي 
فیلمساز در بیرون نیاوردن لحظات گیجي دوربین 
از فیلم به ش��دت قابل تحسین اس��ت چراكه اين 
لحظات نقش مهمي در خلق حس مس��تند بودن 
و در لحظه بودن و جنگي بودن و غیرقابل كنترل 
بودن ش��رايط دارند. اين لحظ��ات در خلق فضاي 

مستند به شدت مهم هستند. 
در پايان از ذكر اين نكته نبايد غافل شدكه مستند 
»زناني با گوش��واره هاي باروتي« ت��وان و بضاعت 
جهاني ش��دن را دارد. حال بايد پرس��ید كه آيا ما 
عزم و اراده لازم براي عرضه و معرفي اين مستند به 

جهانیان را داريم؟

نمايش»زناني با گوشواره هاي باروتي« در جشنواره فجر

 مع�اون كميت�ه اط�اع رس�اني بيست و هش�تمين دوره مستند خانواده داعشي ها بضاعت جهاني شدن دارد
نمايش�گاه كتاب در گفت وگ�و با »جوان« درب�اره مباحث 
فني سايت خانه كتاب گفت: تا زماني كه ندانيم چه ميزان 
ب�راي طراحي اين س�ايت هزينه ش�ده اس�ت نمي توانيم 
درب�اره آن اظهارنظر كنيم چراكه گاه�ي ٥ميليون تومان 
براي اين كار هزينه مي ش�ود و گاهي ي�ك ميليارد تومان 
و طبيعت�اً اگ�ر مبلغ طراح�ي س�ايت خانه كت�اب در حد 
ميليارد بوده باشد، سايت اين مؤسسه بسيار ضعيف است. 
وي با اش��اره به مؤلفه هاي س��ايت ايده آل گفت: س��ايت خانه 
كتاب بانك اطلاعات ناشران و نويسندگان را دارد و مؤلفه خوبي 
اس��ت، ولي چون وب س��رويس ندارد در عمل اي��ن بانك هاي 
اطلاعاتي كاربردي را كه بايد داشته باشند ندارند. معاون كمیته 
اطلاع رساني بیس��ت و هشتمین دوره نمايش��گاه كتاب اظهار 
داشت: متأسفانه خانه كتاب اطلاعات نش��ر را در انحصار خود 
دارد و هر كسي كه اثري را چاپ مي كند حتماً بايد اطلاعات آن 
را در اختیار خانه كتاب بگذارد و ب��ه رغم وجود همه اطلاعات، 
خانه كتاب آن را در اختیار افراد نمي گ��ذارد، به طور مثال من 
فروش��گاه ديجیتال دارم و مي خواهم وب س��رويس ديجیتال 
داشته باش��م، ولي اطلاعات در اختیارم قرار داده نمي شود، در 
مقابل اما اطلاعات در اختیار برخي افراد قرار مي گیرد. طالبي 
گفت: از مديرعامل خانه كت��اب اين انتظار وج��ود دارد كه به 
وضعیت گروه  آي تي خود سامان دهد و به فروشگاه هاي اينترنتي 
و ويترين هاي ديجیتال وب سرويس دهد تا بتوانند از اطلاعات 
فراوان خانه كتاب در جهت توسعه نشر كشور استفاده كنند. وي 

با اشاره به طرح هاي برگزار شده توسط خانه كتاب بیان داشت: 
معتقدم طرح پايیزه كتاب و امثال آن تنها بدين گونه است كه 
بودجه اي را از وزارت ارشاد مي گیرند و در اختیار برخي ناشران 
خاص قرار مي دهند، در حالي كه اين طرح ها كمكي به فرهنگ 
كتابخواني كشور نمي كنند، از اين رو بهتر است به جاي برگزاري 
اين طرح ها خانه كتاب اطلاعات خود را در اختیار فروشگاه هاي 
اينترنتي قرار دهد. معاون كمیته اطلاع رساني بیست و هشتمین 
دوره نمايشگاه كتاب تصريح كرد: خانه كتاب بايد كلمات كلیدي 
هر كتاب را توس��ط گروه هاي متخصص اين حوزه اس��تخراج 
كند تا بدين وسیله جس��ت وجو درباره كتاب ها در سايت خانه 
كتاب راحت تر ش��ود چراكه امروزه تنها از طريق نام نويسنده، 
ناشر و موضوع كتاب آثار ثبت ش��ده در سايت خانه كتاب قابل 
جست وجو است. طالبي در همین زمینه افزود: اگر خانه كتاب 
بودجه خود را صرف ش��اخص گذاري آثار كن��د، تأثیرگذاري 

بیشتري خواهد داشت.

معاون كميته اطاع رساني نمايشگاه كتاب در گفت وگو با »جوان« عنوان كرد

خانه كتاب، اطاعات نشر را احتكار مي كند
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هر زمان فقیر شديد، با خداوند از طريق 

صدقه دادن )در راه او( تجارت)پرسود( 

كنید.

نگاهي به آخرين ساخته محمدحسين مهدويان

بازگشت غيرت و قهرمان به سينماي ايران با لاتاري
   جواد محرمي

 ش�اهكار مهدوي�ان در فيل�م لات�اري زمان�ي رق�م 
مي خ�ورد ك�ه هوش�مندانه موض�وع غيرتمن�دي 
م�رد ايران�ي را ب�ه غ�رور مل�ي پيون�د مي زن�د. 
نزديك به دو دهه بود كه س��ینماي ايران انباش��ته از آثار 
اجتماعي ش��ده بود ك��ه در آنه��ا كاراكترهايي ك��ه براي 
ناموسشان غیرتي مي ش��دند هجو مي شد. پدران با تعصب 
غیر عقلي و منطقي و كله خر و مثلًا غیرتي با دخترانش��ان 
بدرفتاري مي كردند و ش��وهران و برادراني كه با خشونتي 

افراطي به محارمشان زور مي گفتند. 
اين رويه تا حدي پیش رفت كه دو س��ال پیش در يكي از 
فیلم هاي مطرح جش��نواره فجر كاراكتري خلق شد كه در 
آن برادري از خانواده اي محروم براي رف��ع نیاز مالي خود 
خواهرش را به خواستگاري افغاني در ازاي دريافت مبلغي 
پول شوهر مي داد. همه اين اتفاقات در حالي رقم مي خورد 
كه واقعیت در بطن جامعه چیز ديگري بود. غیرت در جامعه 
ايراني وجود داش��ت اما نه به شكلي افراطي بلكه در حالتي 
تقريباً متعادل اما عده اي دوست نداشتند اين تعادل را در 
آثار سینمايي بازتاب دهند و همواره تمايل داشتند نمايشي 

كاريكاتورگونه ازغیرت ارائه كنند. 
فیلم لاتاري يك تنه روي اين موج بي غیرتي يا غیرت ستیزي 
سینماي ايران مي ايستد اما شاهكار فیلم لاتاري آنجا رقم 
مي خورد كه اين غیرتي شدن را به غرور ملي پیوند مي زند. 
اينكه براي اشاره به موضوع غیرت مرد ايراني همواره بايد به 
فیلمي از سینماي پیش از انقلاب ارجاع مي داديم، موضوع 
خوش��ايندي نبود. اينكه با وجود همه غی��رت مندي ها و 
ايثارگري هاي مردان ايراني پس از انقلاب همواره سینماي 
ايران در آثارش غیرت مرد ايراني را مورد تمسخر قرار داده 
يا برعكس او را در بي غیرتي كامل نش��ان داده مس��ئله اي 

دردناك بوده است. 
لاتاري اما فارغ از مفهوم باارزشي كه ارائه مي كند در ساختار 
و تكنیك س��ینمايي هم پیشرو و موفق نش��ان مي دهد. تا 
اينجاي جش��نواره فجر تقريباً اغلب آثار با ضعف فیلمنامه 
مواجه بوده اند؛ عنصري كه همواره پاش��نه آشیل سینماي 
ايران بوده و اس��ت اما لاتاري از اين لحاظ كاملًا غني است. 
نقطه اوج، گره فكني و پايان بندي داس��تان كاملًا سرجاي 
خودش قرار دارد. مهدويان ثابت كرده كه قصه گوي خوبي 
است، داستان را خوب مي شناسد و اين براي سینماي ايران 
چیز كمي نیست. آنچه درباره فیلمنامه هاي ايراني همواره 
آزار دهنده است ضعف ريتم فیلم هاست ولي ريتم روايتگري 

در لاتاري نیز حساب شده و دقیق است و اين موضوع اتفاقي 
رقم نخورده و معلوم است كه روي آن وقت زيادي صرف شده 
و براي همین هم است كه در فیلم لاتاري برخلاف آثار ديگر 
جشنواره به جاي تیپ با شخصیت مواجهیم. تقريباً با همه 
كاراكترها ارتباط برقرار مي كنی��م و آنها رامي فهمیم. اين 
شخصیت پردازي دقیق هم در سینماي ايران مسئله مهمي 
است. اما موضوع ديگر اين است كه فیلم لاتاري قهرمان دارد. 
قهرمان عنصري است كه آن را از سینماي ايران گرفتند و 
به جايش مشتي كاراكتر منفعل نش��اندند. قهرمان همان 
عنصري است كه سینماي هالیوود همواره بر آن تأكید دارد 
ولي پس از انقلاب با وجود همه رشادت ها و حماسه هايي 
كه رقم خورد، قرار نبود قهرماني در سینما خلق شود و اين 
جنگ علیه قهرمان در س��ینماي ايران حتي در مقطعي به 
سینماي دفاع مقدس هم رسوخ كرد و گريبان آثار جنگي 
را هم گرفت. قهرمان هاي پشیمان از جنگ خود پديده اي 
در سینماي ايران بودند. سینما وقتي به قهرمان هاي جنگ 
هم رحم نمي كرد، ديگر معلوم بود كه با قهرمان هاي جامعه 

چه معامله اي مي كند. 
موس��ي در فیلم لاتاري يك بازمانده از جنگ ايران و عراق 
است؛ كاراكتري كه همه ويژگي هاي مثبت يك مرد انقلابي 
در او ديده مي ش��ود؛ كسي كه ناخواس��ته درگیر ماجراي 
قاچاق دختران ايراني ب��ه امارات مي ش��ود و زماني كه از 
راه هاي قانوني قطع امید مي كند تصمیم مي گیرد شخصاً 
اقدام كند. قهرمان ها در س��ینما اساساً افرادي هستند كه 
دست به كارهاي نامتعارف مي زنند. همین نامتعارف بودن 
است كه از آنها چهره هايي دوست داشتني مي سازد. مردم 
دوست دارند در سینما چیزي را ببینند كه در عالم واقعیت 
محقق شدني نیست وگرنه مش��اهده واقعیت ها در سینما 
جذابتي ندارد. س��ینما جاي رؤياپردازي اس��ت و لاتاري 

بخشي از اين رؤيا را محقق مي كند.

فيلم جديد كيايي با دغدغه هايي از جنس اقتصاد ملي 

 در »چهار راه استانبول« 
اقتصاد هم مثل پلاسكو فرو ريخت

    محمدصادق عابديني
جديدتري�ن فيل�م مصطفي كياي�ي، باز هم 
ب�ه دغدغه ه�اي اقتص�ادي اش�اره دارد؛ 
فيلمس�ازي ك�ه نب�ض س�ينماي تج�اري 
را مي شناس�د و »چه�ارراه اس�تانبول« 
را ب�ا پس زمين�ه آت�ش س�وزي و ري�زش 
ساختمان پاس�كو به تصوير كشيده است. 
در س��الگرد آت��ش س��وزي مهی��ب و ريزش 
س��اختمان پلاس��كو، فیلمي با ن��ام »چهارراه 
استانبول« در جش��نواره فیلم فجر اكران شد؛ 
فیلمي كه نگاه ويژه اي به حادثه پلاسكو دارد، 
اما فیلمساز تلاش كرده اس��ت با دستاويز قرار 
دادن پلاسكو و سرنوشت غم انگیز آن روايتي از 

يك سقوط اقتصادي را بیان كند. 
   پاسكو هدف اصلي نبود

نام اولیه فیلم »پلاسكو« بود و بعد ها تهیه كننده 
و كارگ��ردان ترجیح دادند نام اث��ر را به »چهار 
راه استانبول« تغییر دهند. مصطفي كیايي در 
نشست رسانه اي اين فیلم تصريح كرد كه هدف 

اصلي از ساخت فیلم پلاسكو نبوده است.
 اين فیلمساز مي گويد: مثل هر فیلمي كه به يك 
واقعه گره خ��ورده و درام روايتگر يك ماجراي 
واقعي است، طبیعي اس��ت كه ما هم به اندازه 
نیازمان به حادثه پلاس��كو به عنوان ماجرايي 
واقعي ورود كنیم. تماشاگران فیلم هم طبیعي 

است كه اين طور فكر كنند.«
 در س��ینمايي كه اغلب به ح��وادث اجتماعي 
بي توجه است، ساخت يك فیلم و رونمايي از آن 
در يك سالگي حادثه، نشانه اي از سرعت عمل 
و دغدغه فیلمساز نسبت به جامعه اي است كه 
در اتمسفر آن زندگي مي كند؛ چیزي كه در آثار 

قبلي كیايي نیز به چشم مي آيد. 
 كیايي مي گويد: من ه��م مثل همه ايرانیان در 
رابطه با پلاسكو جوگیر شدم و گفتم بايد فیلمي 
بس��ازم. در مورد 11س��پتامبر هم خیلي فیلم 
ساختند. من تصمیم گرفتم فیلمي بسازم كه به 
پلاسكو ربط داشته باشد... پلاسكو هم سیاسي 
بود هم تجاري. بحث من اقتصاد بود. پلاسكو نه 
صرفاً به عنوان يك ساختمان كه فرو ريخت بلكه 

اين اقتصاد ما بود كه فروريخت. 
  كارگرداني ب�ا دغدغه اي از جنس رانت

 و مشكات اقتصادي
در يكي از س��كانس هاي تأثیر گ��ذار و البته تا 

حدي شعاري فیلم »چهارراه استانبول« بهرام 
رادان كه در نقش يك تولید كننده ورشكسته 
شاغل در پلاسكو ظاهر ش��ده، براي همسرش 
از تولی��دات چیني مي گويد كه باعث س��قوط 

پلاسكو شده است. 
وي از تولید كنندگان��ي مي گويد كه مجبورند 
براي فروش محصولاتش��ان آنها را به نام لباس 

ترك بفروشند وگرنه ورشكست مي شوند. 
رادان از واردكنندگاني انتقاد مي كند كه بي توجه 
به تولید داخلي از چین جن��س وارد مي كنند. 
ورشكستگي و مش��كلات اقتصادي گويا جزئي 
جدا نش��دني از فیلم هاي كیايي شده است. از 
»بعد از ظهر س��گي« گرفته تا آث��ار بعدي اين 
فیلمساز مثل »خط ويژه«، »عصر يخبندان« و 
»باركد« كه تشابه هاي زيادي نیز با »چهار راه 

استانبول« دارند. 
   اداي دين به شهداي آتش نشان

حتي اگر مصطفي كیايي، حادثه آتش سوزي در 
ساختمان پلاسكو را بهانه اي براي روايت داستان 
خود كرده باش��د، اين فیلم اداي ديني است به 
شهداي آتش نشاني كه در جريان اطفاي حريق و 
نجات افراد حاضر در پلاسكو دچار حادثه شدند 

و در زير آوار آن ساختمان جان باختند.
 به رغم مش��كلات فن��ي و حتي مال��ي كه در 
س��ینماي ايران براي تولید بیگ پروداكشن ها 
وج��ود دارد، كیايي با اس��تفاده از بازس��ازي 
رايان��ه اي و تكنیك پرده س��بز تا ح��د زيادي 
توانست در بازسازي فضاي خیابان جمهوري و 
ساختمان پلاسكو موفق باشد و توانست حضور 
و تلاش نیروهاي آتش نشان در اين ساختمان، 
ريزش آن و در نهايت ابراز هم��دردي مردم با 

قهرمانان آتش نشاني را به تصوير بكشد.
 به غی��ر از تصوير س��ازي از ش��هداي جنگ 

تحمیلي ك��ه در فیلم هاي ژان��ر دفاع مقدس 
شاهد آن هستیم، »چهار راه استانبول« يكي 
از معدود آثار س��ینمايي اس��ت ك��ه به بحث 
قهرمانان شهید خدمت اش��اره دارد كه حین 
انجام وظیفه و خدمت به همنوع جان خود را 

از دست داده اند. 
   وقتي همه مي خواهند فرار كنند

رونمايي از فیلم »چهارراه اس��تانبول« يادآور 
اين موضوع بود كه با گذشت بیش از يك سال 
از حادثه هنوز بسیاري از كسبه اين ساختمان 
بزرگ تجاري با مشكلات زيادي روبه رو هستند 
و وعده هاي دولت براي رسیدگي به مشكلات 

آنها محقق نشده است.
 در»چهارراه استانبول« نیز شاهد اين هستیم 
كه تولید كننده ورشكس��ته ريزش ساختمان 

پلاسكو را بهانه اي براي فرار از كشور مي كند. 
اين تنها بخشي از فرار هايي است كه در اين فیلم 
با آن روبه رو هستیم؛ دختر جواني كه از دست 
پدرش فراري ش��ده، مديراني كه نمي خواهند 
مس��ئولیت مديريت نكردن بحران را برگردن 
بگیرند و البته قماربازهايي كه همه چیزشان را 

در قمار باخته اند و راهي جز فرار ندارند. 
   تكرار يك زوج هنري

تماش��اگر از هم��ان ش��روع فیلم »چه��ار راه 
استانبول« و مشاهده زوج هنري بهرام رادان و 
محسن كیايي، ممكن است به ياد فیلم »باركد« 
بیفتد يا حتي با اضافه شدن »سحر دولتشاهي« 
و تشكیل يك س��ه ضلعي ضمن اينكه تصوير 
فیلم باركد را در ذهن بیننده تقويت كند، وي را 

به ياد فیلم »عصر يخبندان« نیز بیندازد. 
مصطفي كیايي ترجیح داده اس��ت دس��ت به 
تركیب بازيگران اصلي اش نزند؛ كاري كه در يك 
تیم فوتبال روش متداولي است و سرمربي هايي 
كه روي دوربرد هس��تند كمتر به تركیب تیم 
اصلي شان دست مي زنند ولي در سینما اغلب 

اين روش با نقدهايي روبه رو مي شود. 
يكي از سؤال هايي كه از كارگردان»چهارراه 
استانبول« پرسیده ش��د نیز همین موضوع 
بود، كیايي هم پاس��خ داد: م��ن بازيگرانم را 
براس��اس معیارهاي خودم انتخاب مي كنم 
و به گیش��ه كاري ندارم. من افتخار مي كنم 
با كس��اني كار مي كنم ك��ه آرامش و اخلاق 
دارند. ترجیح مي دهم با سوپراس��تاري كار 
كنم ك��ه جايگاه خودش را مي شناس��د و به 
اين نكات توج��ه دارم. اگر اي��ن زوج جواب 
بده��د در كارهاي ديگر هم از آنها اس��تفاده 
مي كنم و همین طور از س��حر دولتشاهي و 

همه بازيگران ديگر.« 
 ام��ا در نگاهي ب��ه كیفی��ت بازي اي��ن زوج 
رادان- كیاي��ي ي��ا مثل��ث رادان- كیاي��ي- 
دولتشاهي بايد گفت كه تجربه استفاده از اين 
بازيگران در تجربه قبلي فیلمساز، يعني فیلم 
»باركد« بهتر ج��واب داد و رادان و كیايي در 
آن فیلم كه فضاي فانتزي داشت بهتر در نقش 
فرو رفته بودند تا در »چهارراه استانبول« و از 
اين جهت مي ش��ود گفت كه بازي بازيگران 
اين فیلم عقب تر از تجربه قبلي و در بعضي از 

سكانس ها به شدت ضعیف بود.

رونمايي از فيلم »چهارراه استانبول« 
يادآور اين موضوع بود كه با گذش��ت 
بيش از يك سال از حادثه هنوز بسياري 
از كسبه اين ساختمان بزرگ تجاري 
با مش��كلات زيادي روبه رو هس��تند 
و وعده ه��اي دول��ت براي رس��يدگي 
به مش��كلات آنها محقق نش��ده است

صفار هرندي پس از اكران فيلم سوء تفاهم:
سينماي ما به امثال معتمدي احتياج دارد

مه�م  اي�ن مس�ئله  الق�اي  در  س�وء تفاهم«  فيل�م »
ك�ه در عرص�ه اجتماع�ي واقعي�ت و مج�از بس�يار 
ب�ود.  موف�ق  بس�يار  ش�ده اند،  نزدي�ك  ه�م  ب�ه 
محمد حسین صفار هرندي وزير اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامي 
پس از اكران فیلم سینمايي سوء تفاهم  در سینما فرهنگ با اشاره 
به موضوع اين فیلم گفت: به نظرم فیلم سوء تفاهم در القاي اين 
مسئله مهم كه در عرصه اجتماعي واقعیت و مجاز بسیار به هم 

نزديك شده اند، بسیار موفق بود. 
وي ادام��ه داد: امروز آن چی��زي كه فكر مي كنی��م و مي بینیم 
كه واقعي است، ممكن است مجاز باش��د و آن چیزي كه تصور 

مي كنیم مجازي است ممكن است واقعیت داشته باشد. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به سبك فیلمسازي 
معتمدي اظهار ك��رد: يك قالب ارزش گرايان��ه اي از ديرباز در 
ذهن معتمدي بوده اس��ت كه بر اس��اس آن، مشكلات و وقايع 
تلخ زمانه ما را در جريان س��رمايه داري مي بیند، زيرا برخلاف 
ظاهر خوش رنگ و لعاب جريان سرمايه داري، بسیاري مفاسد 
و مش��كلات عصر امروز ما به اين جريان مربوط مي ش��ود. من 
در ارزيابي عملكرد معتمدي او را در حال طي مس��یر رش��د و 

بالندگي مي بینم. 
صفار هرندي اف��زود: به نظر من افرادي كه با نگاه كاش��ف از 
چیس��تي وقايع مس��ائل را دنبال مي كنند، مي توانند با اين 
فیلم س��ینمايي ارتباط خوبي برقرار كنند. خیلي از فیلم ها 
نفوذي به عمق مسائل نمي كنند ولي كارهاي معتمدي نگاه 
متفاوتي به مس��ائل دارد و به نظر من سینماي ما احتیاج به 

چنین افرادي دارد.
.......................................................................................................................

 يادداشت پرويز پرستويي
بر كتاب »وقتي مهتاب گم شد«

پرويز پرس�تويي درباره كتاب 
»وقتي مهتاب گم شد« نوشت: 
مي توان�م از ت�ه دل و ب�راي 
هميش�ه افتخاركن�م ك�ه در 
س�رزميني زندگي مي كنم كه 
اين چني�ن قهرمانان�ي نه در 
افس�انه كه در واقعي�ت دارد. 
در يادداشت پرويز پرستويي بازيگر سینماي ايران در باره كتاب 
»وقتي مهتاب گم شد« آمده است:امروز وقتي صفحه آخر كتاب 
»وقتي مهتاب گم شد« را برهم نهادم سه نكته مرا به خود مشغول 
كرد، چرايي از بي نهايت تأثیرگذاري كتاب بر روحم، دعا از ته قلب 
براي ش��ادي روح برادران ش��هید خوش لفظ و نیز درخواست 

صبرعظیم خداوندي براي مادرگرامي اين شهیدان. 
و به خود مي گويم كه در معنا، هر تركش نشس��ته بر وجود 
علي خوش زخم ها، ارزش دريافت هزاران باره طلاي المپیك 
براي عطش سیري ناپذير هر قهرمان را داشته... ولي نه، باز 
حرفم را خاضعانه پس مي گیرم چ��ون قیاس غلط، نابجا و 
حقیري براي همچو مرداني است... فقط مي توانم از ته دل 
و براي همیشه افتخاركنم كه در سرزمیني زندگي مي كنم 
كه اين چنین قهرماناني نه در افس��انه كه در واقعیت دارد 
و بي ش��ك با خواندن اين كتاب هر ايران��ي منصفي نیز، به 
داش��تن چنین مردان فرااس��طوره اي و بي ادع��ا در جهان 

افتخار خواهد كرد. 
دقیق تر بگويم، تك تك س��طور كتاب »وقتي مهتاب گم شد« 
براي من نقش اس��تادي را دارد كه با اشاراتش از او ياد مي گیرم 
چگونه آرزومندانه بتوانم راه بي آلايش اين مردان عاشق خدا را 
ادامه دهم، همچنان كه همچون خود، براي دولتمردان كشورم 
نیز دعا دارم تا فارغ از هر تعلق، اين كت��اب را خوانده تا تأثیري 

عملي، براي خدمت بیشتر به مردمان كشور بگیرند. 
در آخر فاش از ترس و اعترافم نی��ز بگويم، ترس دارم كه خداي 
ناكرده و به واسطه قیل و قال ها و به عنوان بندگان ناچیز همین 
خداوند، دچار اين غفلت و گمراهي بزرگ ش��ويم كه راه شهید 
خوش لفظ ها و عملشان را به عنوان يگانه چراغ نجات اين كشور 

فراموش كرده واز مسیرشان خارج شويم. 
و اين اعتراف را دارم كه در تمام مدت مطالعه كتاب و آش��نايي 
با روحیه اين م��رد بزرگ يعني علي آقاي خ��وش زخم، رفتار و 
خاطرات برادر شهیدم بهروز، مرا در تمامي فراز و نشیب ماجراها، 
همچون قهرمان خاطرات كتاب همراهي مي كرد. دعا مي كنم 

بارخدايا، روح همگي شان شاد و يادشان گرامي.

    خبر


